

Architecture et urbanisme de la reconstruction dans le Loiret (1940-1954)

Anne-Sophie GODOT

[Former member](#)

[PhD](#)

Additional information

Status of thesis

Defended

Defense date

08/12/2009

Thesis

Summary

Résumé

Dès 1940, les hommes de l'art composent l'Urbanisme et l'Architecture du département. Le préfet lance des concours d'architecture auxquels de nombreux architectes participent. D'autres concours sont lancés par le MRU, et les architectes du département vont y participer avec succès. En parallèle, le préfet oblige les villes sinistrées à préparer un plan d'urbanisme. Avant même la loi qui va obliger d'autres communes à avoir un plan, Jean Royer compose ceux de Sully, Châteauneuf, Gien et Orléans. En parallèle, la participation active des sinistrés à la mise en place des projets témoigne de l'importance des questions dans le département. Les nombreux débats sont commentés par la presse locale avec enthousiasme. L'étude de la Reconstruction permet d'appréhender l'histoire de l'architecture et de l'urbanisme de la période d'une manière inédite, puisque le département est le témoin privilégié de la mise en œuvre par l'État d'une politique de reconstruction active.

Summary

In 1940, men of art make up the Planning and Architecture in the Department. The prefect organizes architectural competitions which many architects participated. Other competitions are run by the MRU, and the architects of the department will participate successfully. In parallel, the warden forces the affected cities to prepare a development plan. Even before the law which will force other municipalities to have a plan, Jean Royer those composed of Sully, Chateauneuf, Gien and Orleans. In parallel, the active participation of victims in the creation of projects demonstrates the importance of issues within the department. Numerous debates are discussed by the local press with enthusiasm. The study of Reconstruction capture both the history of architecture and urbanism of the period in a manner unprecedented since the department is privileged to witness the implementation by the Government in politics of active reconstruction.

Jury

- [M. Foucart](#) (Paris 4)
- M. Massu (Paris 1)
- M. Minnaert (Tours)
- [M. Texier](#) (Paris 4)
- M^{me} Voldman (Paris 1)